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  OR.0002.12.2023 

Protokół z obrad 

LXII.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 21 grudnia 2023 r. 

 

LXII.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski otworzyła LXII Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak – 

Sekretarz Gminy Kowala, Panią Agnieszkę Delikat –Skarbnik Gminy Kowala, Dyrektora Gminnego 

Ośrodka Pomocy Społecznej Panią Anna Zaleszczyk, Kierowników Referatów Urzędu oraz 

mieszkańców i sołtysów oglądających sesję online.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski stwierdził, iż w obradach uczestniczy 12 

radnych, przy 3 Radnych nieobecnych (Radny Dariusz Chruślak, Radna Agata Kicior, Radna Jolanta 

Suligowska) co stanowi quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LXII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LXI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 24 listopada 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, tryb 

ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych Oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2024-2026. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Kowala na lata 
2024-2026. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na 
terenie gminy Kowala w latach 2024-2026. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o podjęcie działań zmierzających do 
stopniowego wdrożenia w Urzędzie procedur związanych z pełną obsługą płatności 
dokonywanych online przez Interesantów/Petentów/Podatników poprzez 
udostępnienie takiej możliwości na stronie internetowej samorządu. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o dokonanie analizy rodzącego się 
rynku usług związanych z automatyzacją i robotyzacją w kontekście ewentualnego 
bezpłatnego przeprowadzenia audytu technologicznego w Urzędzie mającego na celu 
zidentyfikowanie możliwości wprowadzenia automatyzacji w różnych obszarach 
powierzonych gminie zadań publicznych. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: 
zatwierdzenia wniosku Suwerena RP o publikację oświadczenia ws. Fuzji PKN ORLEN 
z PGNiG i przesłanie go do wymienionych we wniosku instytucji. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej 
ostrzeżenia wszystkich mieszkańców o ryzyku potwierdzenia pism podpisem 
elektronicznym na tabletach – w tym na tabletach Poczty Polskiej i banków. 
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13. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2024 roku za 
kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez 
Gminę Kowala. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami 
Gminy Kowala na lata 2024-2027”. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi.  

16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej z budżetu 
Gminy Kowala na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 
zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub znajdującym się w gminnej ewidencji 
zabytków. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw: Bursztynowa, Cyrkoniowa, Rodziny 
Niecieckich  
w miejscowości Kosów , obręb geodezyjny Kosów Większy, gmina Kowala.  

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. nr ew. 557 w obrębie 
geodezyjnym Huta Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki 
Gazownictwa Sp. z o. o. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 
komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-

2030. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 – 2033. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 – 2033, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2024 – 2033. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2024 r. 
a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 
c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 
d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków 
radnych, 
e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 
f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2024 r. 

25. Sprawy różne. 

26. Zakończenie obrad. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie porządek obrad. 

Rada Gminy głosowała: 12- głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych 

nieobecnych. 
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Ad.3. Przyjęcie protokołu z LXI sesji Rady Gminy Kowala z dnia 24 listopada 2023 roku. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddała pod głosowanie protokół z LXI sesji 

Rady Gminy Kowala z dnia 24 listopada 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 12- głosów za, 0 – głosów 

przeciw, 0– głosów wstrzymujących. 

 
Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

27 listopada zakończył się remont drogi gminnej w Zabierzowie koszt remontu to ponad 685 tyś zł. 

2 grudnia w PSP w Młodocinie Mniejszym odbył się Mikołajkowy Turniej Tenisa Stołowego. 

Nasza Gmina w ramach Funduszy Europejskich dla Mazowsza na 2021/2027 otrzymała 

dofinansowanie na zakup nowego ciężkiego samochodu ratowniczo gaśniczego wraz z pełnym 

wyposażeniem (80 %) dotacji ponad 1,5 miliona złotych dla OSP Kowala-Stępocina. Pan Wójt 

podziękował Marszałkowi Adamowi Struzikowi, Wicemarszałkowi Rafałowi Rajkowskiemu za 

wspieranie naszej gminy. 

8 grudnia w hali sportowej w PSP Kowali-Stępocinie odbył się XI Mikołajkowy Turniej halowej piłki 

nożnej szkół podstawowych. 

5 grudnia odbyła się narada z Dyrektorami szkół i przedszkola z terenu naszej gminy.  

11 grudnia odbyła się Komisja Skarg i Komisja Rewizyjna. 

15 grudnia odbyła się Komisja Rolnictwa. 

18 grudnia odbyła się Rada Społeczna SP ZOZ. 

18 Grudnia odbyła się Komisja Budżetowa. 

19 grudnia odbyła się Komisja Oświaty. 

W trakcie budowy jest przedszkole przy PSP w Mazowszanach. 

Na ukończeniu są prace związane z utwardzeniem dróg gminnych. 

Zakończył się remont sali gimnastycznej przy PSP w Parznicach. 

Zakończyła się budowa oświetleń ulicznych. 

Zakończyła się budowa kanalizacji w Trablicach (odcinek Radomski). 

Zakończyła się budowa wodociągów w Parznicach. 

Zakończyła się wymiana lamp oświetleniowych na ledowe.    

Gmina Kowala otrzymała wsparcie w kwocie 300 000,00 zł w ramach edycji Programu Inwestycji 

Strategicznych na wymianę infrastruktury oświetleniowej w celu poprawy efektywności 

energetycznej.  

W 2023 roku na terenie gminy Kowala odbyły się trzy zbiórki odpadów zawierających azbest.  

Z dofinansowania skorzystało 122 gospodarstwa domowe. Odebrano i przekazano do utylizacji 
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łącznie ponad 320 ton azbestu na łączną kwotę ponad 127 tyś zł z czego 81 tyś zł to środki 

zewnętrzne.      

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że przy kontroli mienia Gminnego stwierdzono brak agregatora 

prądotwórczego przy OSP Ruda Mała, który jest wart około 5 tyś zł. Z tego co zostało ustalone w 2022 

roku Pan Prezes Dariusz Bielecki przekazał ten agregat jednostce w Radomiu bez zgody Wójta Gminy 

Kowala. Prezes jednostki poinformował, że wystąpił już do jednostki Radomskiej z pismem o zwrot 

tego agregatu.     

   

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poinformowała, że do biura Rady Gminy 

wpłynęły 3 pisma: 

1. Pismo od Wojewody Mazowieckiego o wszczęcie postępowania nadzorczego w sprawie 

stwierdzenia nieważności uchwały Nr LXI.514.2023 Rady Gminy Kowala z dnia 24 listopada 

2023 r., w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Zabierzów. 

2. Pismo Mazowiecki Urząd Wojewódzki w Warszawie w spawie rozstrzygnięcia nadzorczego 

dotyczącego uchwały Nr LV.498.2023 Rady Gminy Kowala z dnia 27 października 2023 r.,  

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, 

Romanów, Maliszów – stwierdzenie nieważności.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że nadzór przesłał rozstrzygnięcie, gdzie w § 18 skreślił 

zapis „mieszkalny”, wokół wszystkich budynków nie będzie słowa „mieszkalny”. Zostały skreślone  

w tekście graficznym i tekstowym dwa małe obręby dotyczące działek siedziskowych, które wrócą do 

poprzednich rozstrzygnięć. Wszystkie pozostałe ustalenia obowiązują.     

3. Opinia Rady Gminy Kowala w sprawie przebiegu linii kolejowych na terenie gminy Kowala.     

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych Oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2024-2026. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że w ramach tego programu mamy dostęp i pomoc do terapeuty  od uzależnień 

alkoholowych. Działa również Komisja Alkoholowa, która spotyka się 2-3 razy w miesiącu- 

prowadzone jest wsparcie dla rodzin uzależnionych od alkoholu. Finansowana jest również 

działalność placówki wsparcia dziennego w formie świetlicy, motywowane są osoby uzależnione do 

podjęcia leczenia i terapii. Przekazywane są wnioski do sądu jeśli dana osoba nie podejmuje leczenia 

dobrowolnie. Wśród uczniów i mieszkańców rozprowadzane są ulotki na temat konsekwencji picia 
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alkoholu. Są dofinasowania do szkolenia, kursy specjalistyczne, materiały edukacyjne, prowadzone są 

również szkolenia terenowe. Prowadzone są kontrole sklepów pod względem sprzedaży alkoholu. 

Realizowane są pozalekcyjne zajęcia sportowe dla dzieci.   

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2024-2026. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.520.2023. 

 
Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej w Gminie Kowala na lata 2024-2026. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony Osób 

Doznających Przemocy Domowej w Gminie Kowala na lata 2024-2026 to ochrona osób doznających 

przemocy domowej w gminie Kowala. W programie jest prowadzona kampania informacyjna 

dotycząca zjawiska przemocy domowej, prowadzone są badania na temat skali zjawiska przemocy 

domowej. Są organizowane spotkania formacyjne, do szkolnych programów wychowawczych są 

wdrażane zagadnienia z rozpowszechnianiem przemocy domowej w tym organizowanie spotkań, 

prelekcji, pogadanek, warsztatów ze specjalistami. Organizowane są dyżury ze specjalistami z okazji 

„Międzynarodowego Dnia Bez Przemocy”. Dzięki systematycznej pracy zespołu interdyscyplinarnego  

i grup diagnostyczno- pomocowych w 2023 roku założono 53 niebieskie karty. Organizowane są 

szkolenia i konferencje, jest bardzo dobra współpraca z dzielnicowymi.        

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających 

Przemocy Domowej w Gminie Kowala na lata 2024-2026. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

LXII.521.2023. 

 
Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie 
gminy Kowala w latach 2024-2026. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że Ustawa z dnia 9 czerwca 2011 roku o wspieraniu rodziny i systemie pieczy 

zastępczej w art. 3 nakłada na jednostki samorządu terytorialnego oraz na organy administracji 

rządowej obowiązek wspierania rodziny przeżywającej trudności w wypełnianiu funkcji opiekuńczo-

wychowawczych oraz organizacji pieczy zastępczej w zakresie ustalonym ustawą oraz obowiązek 

opracowania i realizacji 3-letnich gminnych programów wspierania rodziny ukierunkowujących 
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działania w tym zakresie i wskazujących podmioty odpowiedzialne za realizację poszczególnych 

zadań. Program ten ma na celu poprawić sytuacje dziecka i rodziny, wzmocnienia poczucia 

bezpieczeństwa zminimalizowanie negatywnych zachowań, stworzenie skutecznego systemu 

wsparcia dla rodziny i dziecka. Przeciwdziałaniu umieszczenia dzieci w rodzinach zastępczych, 

zabezpieczenie podstawowych potrzeb bytowych rodziny. Przydzielenie asystenta rodziny, wzrost 

świadomości społeczeństwa na temat prawidłowego funkcjonowania rodziny. Umożliwianie powrotu 

dzieci do domu rodzinnego od rodziny zastępczej. Rozwijanie współpracy między instytucjami  

i organizacjami realizującymi programy wspierania rodziny. Odbiorcami programu są rodziny 

przeżywające trudności poprzez nie zapewnienie jej należytej opieki.    

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy Kowala w latach 2024-2026. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LXII.522.2023. 

 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o podjęcie działań zmierzających do 
stopniowego wdrożenia w Urzędzie procedur związanych z pełną obsługą płatności dokonywanych 
online przez Interesantów/Petentów/Podatników poprzez udostępnienie takiej możliwości na 
stronie internetowej samorządu. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że na 

posiedzeniu w dniu 11 grudnia 2023 r., były omawiane wszystkie petycje, które będą procedowane 

na dzisiejszej sesji. Komisja zapoznała się z daną petycją oraz opinią mecenasa i uznała petycję za 

bezzasadną.    

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

rozpatrzenia petycji o podjęcie działań zmierzających do stopniowego wdrożenia w Urzędzie 

procedur związanych z pełną obsługą płatności dokonywanych online przez 

Interesantów/Petentów/Podatników poprzez udostępnienie takiej możliwości na stronie 

internetowej samorządu. Petycja jest bezzasadna. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 1 – głos wstrzymujący przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.523.2023. 

 
Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o dokonanie analizy rodzącego się rynku 
usług związanych z automatyzacją i robotyzacją w kontekście ewentualnego bezpłatnego 
przeprowadzenia audytu technologicznego w Urzędzie mającego na celu zidentyfikowanie 
możliwości wprowadzenia automatyzacji w różnych obszarach powierzonych gminie zadań 
publicznych. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że nad tą 

petycja również procedowała komisja, która uznała petycje, za bezzasadną.  
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Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

rozpatrzenia petycji o dokonanie analizy rodzącego się rynku usług związanych z automatyzacją  

i robotyzacją w kontekście ewentualnego bezpłatnego przeprowadzenia audytu technologicznego w 

Urzędzie mającego na celu zidentyfikowanie możliwości wprowadzenia automatyzacji w różnych 

obszarach powierzonych gminie zadań publicznych. Petycja bezzasadna. Rada Gminy głosowała:  

12 głosów za, 0– głosów przeciw,  0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LXII.524.2023. 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: 
zatwierdzenia wniosku Suwerena RP o publikację oświadczenia ws. Fuzji PKN ORLEN z PGNiG 
i przesłanie go do wymienionych we wniosku instytucji. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że nad tą 

petycja również procedowała komisja, która uznała petycje, za bezzasadną ponieważ zarządzanie 

spółkami prawa handlowego nie należy do kompetencji organów Gminy Kowala.   

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: zatwierdzenia wniosku Suwerena RP  

o publikację oświadczenia ws. Fuzji PKN ORLEN z PGNiG i przesłanie go do wymienionych we wniosku 

instytucji. Petycja bezzasadna. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.525.2023. 

Ad.12.Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej ostrzeżenia 
wszystkich mieszkańców o ryzyku potwierdzenia pism podpisem elektronicznym na tabletach – 
w tym na tabletach Poczty Polskiej i banków. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk, że po rozpatrzeniu tej 

petycji komisja uznała ją za bezzasadną.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej ostrzeżenia wszystkich mieszkańców o ryzyku 

potwierdzenia pism podpisem elektronicznym na tabletach – w tym na tabletach Poczty Polskiej  

i banków. Petycja bezzasadna. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.526.2023. 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2024 roku za kształcenie 
nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Ustawa z dnia 26 stycznia 1982 r. – Karta Nauczyciela art. 70a 

ust. 1 nakłada obowiązek na organy prowadzące szkoły wyodrębnienia w budżecie środków na 
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dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli w wysokości 0,8% planowanych rocznych 

środków przeznaczonych na wynagrodzenia osobowe nauczycieli. 

Jednocześnie organ prowadzący, w porozumieniu z dyrektorami szkół i przedszkola, ustala corocznie 

maksymalną kwotę dofinansowania opłat pobieranych przez podmioty, o których mowa w art. 70a 

ust. 3a pkt 1 i 2 ustawy oraz form i specjalności, na które dofinansowanie jest przyznane. Ustalenia 

zawarte w uchwale Rady Gminy Kowala mają zaspokoić potrzeby kadrowe szkół i przedszkola oraz 

potrzeb w zakresie doskonalenia zawodowego nauczycieli. Mając powyższe na uwadze należało 

podjąć niniejszą uchwałę.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty 

dofinansowania opłat w 2024 roku za kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach 

prowadzonych przez Gminę Kowala. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.527.2023. 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy 
Kowala na lata 2024-2027”. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że niniejszy program został opracowany zgodnie z wytycznymi 

Narodowego Instytutu Dziedzictwa realizując wymóg art. 87 Ustawy z dnia 23 lipca 2003 r.  

o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 840) oraz dokumentami 

programowymi o zasięgu ogólnokrajowym oraz wojewódzkim, powiatowym, gminnym. Celem 

Programu jest stworzenie kompleksowej, wieloletniej strategii opieki nad zabytkami na terenie gminy 

Kowala. Program opieki nad zabytkami gminy Kowala jest narzędziem zarządzania lokalnym 

dziedzictwem i powinien pomóc w aktywnym zarządzaniu zasobem, jakim jest dziedzictwo kulturowe 

gminy. Wskazane w programie działania mają za cel poprawę stanu zabytków, ich adaptację  

i rewaloryzację. Niezwykle istotne jest, aby w działania na rzecz realizacji zadań nakreślonych  

w programie włączyli się mieszkańcy, poprzez różne formy swojej aktywności zawodowej oraz poza 

zawodowej. Poprzez działania edukacyjne program powinien też budzić w lokalnej społeczności 

świadomość wspólnoty kulturowej i znaczenia lokalnych wartości i przede wszystkim budzić poczucie 

dumy i identyfikację z tak zwaną małą ojczyzną. Program jest dokumentem uzupełniającym  

w stosunku do innych aktów planowania gminnego. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

przyjęcia „Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami Gminy Kowala na lata 2024-2027”. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LXII.528.2023. 
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Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi.  
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Stosownie do art. 6l ust. 1 ustawy z dnia 13 września 1996 r. 

o utrzymaniu czystości i porządku w gminach  zaistniała potrzeba podjęcia nowej uchwały w sprawie 

terminu częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

Określono sposoby wnoszenia opłat przelewem, kartą lub gotówką w kasie urzędu lub oddziale 

banku. Na prośbę mieszkańców będzie można wnosić opłaty w okresach miesięcznych. 

Radny Dariusz Parszewski zapytał czy dużo osób zalega z opłatami za odpady komunalne? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak wszędzie zdarzaj się tacy mieszkańcy co nie płacą, ale urząd 

wysyła na bieżąco upomnienia do zapłaty (około 700 upomnień było wysłanych do mieszkańców) 

oraz wstawia tytuły wykonawcze do Urzędu skarbowego.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Rada 

Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LXII.529.2023. 

 
Ad.16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej z budżetu Gminy 
Kowala na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 
do rejestru zabytków lub znajdującym się w gminnej ewidencji zabytków. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała określa zasady udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na obszarze Gminy 

Kowala. Z budżetu Gminy Kowala mogą być udzielane dotacje celowe na finansowanie prac 

konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na obszarze Gminy 

Kowala. O udzielenie dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytku, o którym mowa w § 2 ust. 1, może ubiegać się osoba fizyczna lub jednostka organizacyjna 

posiadająca tytuł prawny do zabytku wynikający z prawa własności, użytkowania wieczystego, 

trwałego zarządu, ograniczonego prawa rzeczowego albo stosunku zobowiązaniowego. Wysokość 

środków przeznaczonych na dotacje określa uchwała budżetowa Gminy Kowala. Dotacja z budżetu 

Gminy Kowala może być udzielona w wysokości do 50% nakładów koniecznych na wykonanie prac 

konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych. Dotacja może być również udzielona do 

wysokości 100% nakładów koniecznych na wykonanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub 

robót budowlanych. Łączna wysokość dotacji udzielonych z budżetu Gminy Kowala oraz z innych 

źródeł pochodzących z sektora finansów publicznych nie może przekroczyć wysokości 100% 

nakładów koniecznych na wykonanie przez wnioskodawcę zadania. Ta uchwała jest podejmowana 
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również po to, aby gmina mogła przyjąć dotację z Polskiego ładu na wykonanie prac 

konserwatorskich w kościele parafialnym w Kowali-Stępocinie.   

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

określenia zasad udzielania dotacji celowej z budżetu Gminy Kowala na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub znajdującym 

się w gminnej ewidencji zabytków. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.530.2023. 

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 
 
Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, uchwała dotyczy zmiany granic projektowanego planu 

miejscowego dla części wsi Kończyce. Obejmuje ona kilkadziesiąt działek rolnych, wnioskowali o te 

zmiany mieszkańcy ponieważ mają inne plany wobec tych działek. Po przeanalizowaniu planu  

z biurem planistycznym urząd przychylił się do ich próśb.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.531.2023. 

Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw: Bursztynowa, Cyrkoniowa, Rodziny Niecieckich  
w miejscowości Kosów , obręb geodezyjny Kosów Większy, gmina Kowala. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgodnie z art. 18 ust.2 pkt 13 ustawy z dnia 8 marca 1990r.  

o samorządzie gminnym, podejmowanie uchwał w sprawach herbu gminy, nazw ulic i placów 

będących drogami publicznymi lub nazw dróg wewnętrznych w rozumieniu ustawy z dnia 21 marca 

1985 r. o drogach publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 645 ze zm.), a także wnoszenia pomników należy 

do wyłącznej właściwości Rady Gminy. 

Ustalenie nowej nazwy ulicy, będącej przedmiotem niniejszej uchwały wiąże się z potrzebą 

zapewnienia prawidłowej i czytelnej numeracji porządkowej, położonych w jej sąsiedztwie 

nieruchomości przeznaczonych pod zabudowę, zgodnie z zasadami wynikającymi z Rozporządzeniem 

Ministra Rozwoju, Pracy i Technologii z dnia 21 lipca 2021 r. (Dz.U. z 2021r. poz. 1368). Ponadto 

nadanie nazwy ulicy ułatwi jej identyfikację w rejonie.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

nadania nazw: Bursztynowa, Cyrkoniowa, Rodziny Niecieckich w miejscowości Kosów, obręb 

geodezyjny Kosów Większy, gmina Kowala. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.532.2023. 
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Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. nr ew. 557 w obrębie geodezyjnym Huta 
Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa SP. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 

przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o długości 2,3m i szerokości 1 m i powierzchni 

służebności 2,3 m² na działce o nr 577 do działki nr ew. 572/4 w obrębie geodezyjnym Huta 

Mazowszańska.   

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji 

gruntów jako dz. nr ew. 557 w obrębie geodezyjnym Huta Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz 

Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LXII.533.2023. 

Ad.20. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 
komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi. 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w § 1 postanawia się o pokryciu w 2024 roku części kosztów 

gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi, wynikających z różnicy powstałej pomiędzy dochodami 

z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, a kosztami funkcjonowania systemu 

gospodarowania odpadami komunalnymi. W sytuacji gdy planowane środki pozyskane z opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi w 2024 r. będą niewystarczające na pokrycie kosztów 

funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi, podjęcie uchwały o zwiększenie 

wydatków na gospodarkę odpadami jest zasadne. 

Ze względu na wzrost kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi tj.: 

odbiór i transport odpadów, zagospodarowanie jak również rosnące ilości odpadów wytwarzanych 

przez właścicieli nieruchomości zamieszkałych, spowodowało znaczne zwiększenie wydatków  

w zakresie gospodarki odpadami komunalnymi na terenie gminy Kowala. Do kosztów funkcjonowania 

systemu odpadowego zaliczamy również wydatki ponoszone na funkcjonowanie PSZOK.  

Wyodrębnione środki finansowe pochodzące z dochodów własnych zostaną przeznaczone na 

pokrycie części kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi niepochodzących z pobranej opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie gminy Kowala do końca bieżącego roku. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych 
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niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LXII.534.2023. 

Ad.21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w uchwale budżetowej zwiększy się planu dochodów o kwotę 

729 522,74 zł (w tym plan dochodów bieżących zwiększył się o kwotę  857 468,74,00 zł, natomiast 

plan dochodów majątkowych zmniejszył się o kwotę 127 946,00 zł) wynika z: 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu części oświatowej subwencji ogólnej w kwocie 134 661,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu sprzedaży działek w kwocie 39 000,00 zł, 

- zmniejszenia planu dochodów z tytułu dotacji w ramach programów finansowanych ze środków 

europejskich w kwocie 151 475,00 zł, 

- zmniejszenia planu dochodów w placówkach oświatowych w kwocie 119 471,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu wprowadzenia środków z Funduszu Pracy na realizację usług 

asystenta rodziny w kwocie 10 559,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu opłaty za odbieranie i zagospodarowanie odpadów 

komunalnych wraz z kosztami upomnień i odsetkami w kwocie 169 329,00 zł, 

- zmniejszenia planu dochodów z tytułu środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej na prowadzenie punktu konsultacyjnego Czyste Powietrze w kwocie 35 000,00 

zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu opłat za korzystanie ze środowiska w kwocie 1 220,74 zł,  

- zwiększenia planu dochodów podatkowych w kwocie 453 468,00 zł, 

- zmniejszenia planu dochodów w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w kwocie 73 948,00 zł,  

- zwiększenia planu dochodów realizowanych przez Urząd Gminy w kwocie 300 692,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z gospodarowania mieniem w kwocie 487,00 zł. 

Zmniejszenie planu wydatków o kwotę 21 337,26  zł składa się ze zmniejszenia planu wydatków 

bieżących o kwotę 21 337,26 zł. Zmiany w planie wydatków bieżących mają na celu zapewnienie 

płynności bieżącej realizacji budżetu gminy. 

W wyniku wprowadzonych zmian deficyt budżetu zmniejszył się i wynosi 11 091 521,74 zł, 

sfinansowany jest przychodami pochodzącymi z tytułu wolnych środków w kwocie 5 949 140,00 zł, 

niewykorzystanych środków na rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 

nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi  

w odrębnych ustawach z subwencji ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje 

w zakresie infrastruktury kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art.  
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5 ust. 1 pkt 2 na realizację projektu finansowanego z tych środków w kwocie 35 757,90 zł oraz 

nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 194 940,83 zł. Przychody budżetu zmniejszyły się i wynoszą 12 091 

521,74 zł, z tytułu wolnych środków w kwocie 6 949 140,00 zł, niewykorzystanych środków na 

rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych 

ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach z subwencji 

ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje w zakresie infrastruktury 

kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku 

bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 na realizację 

projektu finansowanego z tych środków w kwocie 35 757,90 zł oraz nadwyżki z lat ubiegłych  

w kwocie 194 940,83 zł. Rozchody nie ulegają zmianie. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

LXII.535.2023. 

Ad.22. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że WPF jest ściśle powiązany z uchwałą 

budżetową, nie ma wprowadzonych istotnych zmian.  

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

LXII.536.2023. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski zarządził przerwę w obradach Sesji. 

Ad.23. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 – 2033. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 – 2033, 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Radni otrzymali projekt budżetu oraz projekt WPF do 15 

listopada 2023 roku. Podstawą opracowania Wieloletniej Prognozy Finansowej jest projekt Uchwały 

Budżetowej na 2024 rok. Wartości planowane na koniec III kwartału 2023 roku, dane sprawozdawcze 

z wykonania budżetu Gminy Kowala za lata 2022-2021 oraz wytyczne Ministra Finansów dotyczące 

stosowania jednolitych wskaźników makroekonomicznych będących podstawą szacowania skutków 

finansowych projektowanych ustaw. Art. 227 ust. 1 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach 

publicznych zakłada, iż wieloletnia prognoza finansowa obejmuje okres roku budżetowego oraz co 

najmniej trzech kolejnych lat budżetowych. Z ust. 2 powołanego artykułu wynika, iż prognozę kwoty 

długu, stanowiącą integralną część wieloletniej prognozy finansowej, sporządza się na okres, na który 
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zaciągnięto lub planuje się zaciągnąć zobowiązanie. Przy opracowaniu prognozy pozycji budżetowych 

Gminy Kowala wykorzystano trzy podstawowe mierniki koniunktury gospodarczej – dynamikę realnej 

PKB, dynamikę średniorocznej inflacji (CPI) oraz dynamikę realnego wynagrodzenia brutto  

w gospodarce narodowej. Na ich podstawie oszacowano wartości dochodów i wydatków Gminy 

Kowala, co dzięki konstrukcji i zaawansowanym metodom dokonywania obliczeń, pozwoli realizować 

w przyszłości właściwą politykę finansową jednostki. Pan Wójt przedstawił rozpisane w tabelach 

wskaźniki brane do wyliczeń prognozy. Również Wójt przedstawił punkty ujęte w WPF.          

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.h./273/2023 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 8 grudnia 2023 roku w sprawie wydania 

opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2024-2033. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu 

Informacji Publicznej Gminy Kowala). 

c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
 

Radny Dariusz Parszewski zapytał o przebudowę drogi w Ludwinowie, dlaczego to zadanie nie jest 
wpisane? 
Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że jest to zadanie jednoroczne. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że WPF to przyszłość, a nie wiadomo jaka przyszłość nas 

czeka. Ale jak wcześniej Wójt wspomniał na czymś te prognozy musimy opierać. Widać wzrasta PKB, 

wzrasta również zamożność Polaków więc prognozy byłyby optymistyczne również i pod względem 

dochodów gminy. Radny uważa, że należy pamiętać, że za granicami naszego kraju toczy się wojna  

i może być jeszcze różne.    

d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 
2024 – 2033. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

głosowania nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 – 2033. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LXII.537.2023. 

Ad.24. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2024 r. 

a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Rada Gminy otrzymała projekt budżetu w ustawowym terminie 

do 15 listopada 2023 r. Budżet na 2024 rok są to dochody budżetu gminy łącznie w kwocie 

67 913 555,00 zł, wydatki budżetu gminy na kwotę 70 3335 089,00 zł. Ustala się decyfit budżetu  

w kwocie 2 421 534,00 zł sfinansowany przychodami pochodzącymi z tytułu emisji obligacji w kwocie 
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2 421 534,00 zł. Ustala się rezerwę ogólną w wysokości 112 000,00 zł, rezerwę celową w wysokości 

180 000,00 zł na realizacje zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego w wysokości 

138 000,00 zł oraz na wydatki inwestycyjne w kwocie 30 000,00 zł. Ustala się dotację udzielaną  

z budżetu gminy podmiotom należącym i nie należącym do sektora finansów publicznych zgodnie  

z załącznikiem nr 1 do niniejszej uchwały. Pan Wójt wymienił również poszczególne tabele znajdujące 

się w projekcie uchwały. Również zaznaczył, że to systematycznie się będzie zmieniało w zależności 

od otrzymanych dotacji.  

Pan Wójt poinformował, że z początkiem roku zostaną ogłoszone dwa projekty kanalizacji  

w miejscowości Mazowszany oraz Kotarwice (część I) oraz w Trablicach i Ludwinowie. Również jest  

w planach przebudowa drogi gminnej wraz z chodnikiem w miejscowości Ludwinów (na tą inwestycję 

jest dotacja z Polskiego ładu w kwocie 2 milionów zł). Planowane jest zakończenie budowy 

przedszkola w Mazowszanach.  

Pan Wójt omówił również pozostałe załączniki projektu uchwały budżetowej.  

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.c./269/2023 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 8 grudnia 2023 roku w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie Uchwały Budżetowej na rok 2024 oraz 

możliwości sfinansowania deficytu. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Gminy Kowala). 

c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że w dniu 18 grudnia 2023 r., 

odbyło się posiedzenie Komisji Budżetowej na którym członkowie komisji rozpatrywali projekt 

Uchwały Budżetowej na 2023 rok. Komisja zapoznała się z dochodami i wydatkami gminy. Dochody 

budżetu gminy na 2024 rok wyniosą 67 913 555,00 zł, w tym dochody bieżące w kwocie 

60 240 476,00 zł, dochody majątkowe w kwocie 7 673 079,00 zł. Wydatki budżetu gminy na 2024 rok 

wynoszą 70 335 089,00 zł, w tym wydatki bieżące w kwocie 60 208 637,00 zł, wydatki majątkowe 

10 126 452,00 zł. Ustala się decyfit budżetu w kwocie 2 421 534,00 zł sfinansowany przychodami 

pochodzącymi z tytułu emisji obligacji. Limit zobowiązań z tytułu planowanych do zaciągnięcia 

kredytów, pożyczek oraz emisji obligacji to kwota 3 000 000,00 zł. W wydatkach majątkowych na 

2024 rok zaplanowano budowę nowego ujęcia wody na potrzeby Gminy Kowala, budowy kanalizacji 

w Trablicach, wykonanie projektów kanalizacji sieci kanalizacyjnej w miejscowości Mazowszany, 

Kotarwice, Ludwinów i Trablice. Przebudowę drogi gminnej wraz z chodnikiem w miejscowości 

Ludwinów oraz budowa przedszkola w Mazowszanach.   
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W wyniku głosowania członkowie Komisji Budżetowej wyrazili pozytywną opinie w sprawie budżetu 

na rok 2024 nie wnosząc żadnych poprawek.    

d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, aby realizował wprowadzone zadania do budżetu musi mieć na 

ten cel zabezpieczone środki. Może być tak, że kilka zmian będzie wprowadzonych w budżecie, 

ponieważ nie zawsze uda się zrealizować zaplanowaną inwestycje.  

e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 
 

Radny Jan Malmon poinformował, że mieszkańcy Kotarwic od lat zabiegają o obudowę świetlicy w ich 

miejscowości. Mieszkańcy nie mają gdzie zorganizować zebrania wiejskiego, czy spotkać się w ramach 

integracji.  W Kotarwicach również zawiązało się koło gospodyń wiejskich, które bardzo prężnie 

działa, pozyskują nowe dofinansowania. Jednym z problemów tego koła jest to, że nie mają gdzie 

prowadzić swojej działalności, muszą gotować w swoich domach prywatnych. Na chwilę obecną jest 

wykonany projekt budowy świetlicy oraz jest ogrodzona działka na której można ją wybudować.  

W 2015 roku została ta inwestycja wpisana do projektu budżetu gminy, ale niestety do tej pory nie 

udało się tej inwestycji zrealizować. Działka gminna znajduje się na pograniczu miejscowości 

Kotarwice- Kowalówka, również mieszkańcy Kowalówki mogliby korzystać z nowo wybudowanej 

świetlicy. 

Radny Jan Malmon złożył wniosek formalny do projektu budżetu gminy na 2024 rok „o wyrażenie 

zgody na zrealizowanie danej inwestycji w ramach podziału środków z nadwyżki budżetowej, która 

będzie na początku 2024 roku” Radny poprosił o przegłosowanie złożonego wniosku.   

 Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie złożony wniosek 

formalny przez Radnego Jana Malmona. Rada Gminy głosowała: 7 głosów za, 0– głosów przeciw,  

5– głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. 

Wójt Dariusz Bulski uważa, że wniosek Radnego Malmona jest zasadny, ale na realizację tego zadania 

są potrzebne środki finansowe. Radni będą musieli zrezygnować z innej inwestycji na rzecz tej. Inne 

sołectwa również proszą o świetlice, niestety nikt nie mówi skąd pozyskać na to środki finansowe, nie 

mówiąc o późniejszym ich utrzymaniu.  

Radna Krystyna Grzyb poinformowała, że zagłosowała za wniesionym wnioskiem Radnego Malmona 

dlatego, że ta inwestycja jest potrzebna. Jeśli będą środki na ten cel to wówczas może Pan Wójt 

wprowadzić to zadanie do budżetu. Nikt nie narzuca tego zadania Wójtowi. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że spięcie tego budżetu było trudne dlatego został 

wpisany kredyt na ponad dwa miliony złotych, który ewentualnie z nadwyżki budżetowej będzie 

spłacany. Każdy z Radnych ma jakieś prośby i życzenia, ale należy myśleć o tym wszystkim racjonalnie. 

Była możliwość niewielkiego podniesienia podatków niestety Radni dyskutowali o kwocie 13 tyś, 
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która zaważyła na tym, że podatki nie zostały podniesione. Radna uważa, że wniosek Radnego 

Malmona nie powinien dziś paść w czasie głosowania nad budżetem. Takie wnioski Radni mogą 

składać do 31 września w formie papierowej, jeśli nie zostało to ujęte w budżecie to najwidoczniej 

Pan Wójt nie ma na to środków. 

Radny Paweł Lis zauważył,  że głosowanie za wnioskiem Radnego Malmona było intencyjne, było 

powiedziane, że to zadanie może być zrealizowane w ramach aktualizacji budżetu jak znajda się 

środki i jak będzie taka wola Radnych. Radny odniósł się do wypowiedzi Radnej Kołodziejczyk  

w sprawie podwyżek podatku. Przypomniał jak w ubiegłych latach Radni byli przeciwko podniesieniu 

podatków, a Radna zapytała czy Radni złożyli swój wniosek, to teraz Radny się zapytał czy Radna 

złożyła swój wniosek? Przecież Radna też zagłosowała, aby podatków nie podnosić.  

Radna Barbara Kołodziejczyk jak najbardziej zgodziła się z Radnym Lisem, podniesienie podatków 

skutkowałoby tym, że w budżecie gminy mielibyśmy więcej pieniędzy. Według Radnej takie ustalenia 

powinny być robione na papierze, a nie w dniu sesji, a może to chodzi aby inni mieszkańcy wiedzieli, 

za czym Radni głosują? Radna apeluje, aby dobrze współpracować z Wójtem i aby budżet był jak 

najbardziej korzystny dla wszystkich i należy racjonalnie podejmować decyzje nawet te za 

podniesieniem podatków.   

Radny Jan Malmon odpowiedział, że tak złożył wniosek we wrześniu w sprawie zabezpieczenia 

środków na budowę świetlicy. Taki wniosek składa co roku. Jak wcześniej wspomniał Radny to 

zadanie już było w 2015 roku wpisane do budżetu, ale niestety do tej pory nie udało się go 

zrealizować. Radny poinformował, że nie musi się promować przed swoim sołectwem,  

a tylko chciał wnieść wniosek formalny o budowę tej świetlicy pod warunkiem, że będzie nadwyżka 

budżetowa i wolne środki na ten cel.  

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że budżet na 2024 rok jest skromny ponieważ realizujemy 

zadania na które mamy dofinasowania. Radny również zauważył, że wniosek Radnego Malmona jest 

wnioskiem intencyjnym, który jak najbardziej popiera. Radny Parszewski podsumował działalność 

świetlicy w Ludwinowie i jak najbardziej uważa, że świetlice są potrzebne w sołectwach.   

Wójt Dariusz Bulski uważa, że wszyscy chcieliby, aby ta świetlica powstała, tylko należy pamiętać, że 

bieżące wydatki cały czas wzrastają, podobnie jest z inwestycjami. Wójt zarzuca Radnemu, że nie 

wspomaga go, tylko ze wszystkim zostaje sam.  

Radny Dariusz Parszewski uważa, że wydatki bieżące to również jest problem Radnych. Inni Radni 

myślą podobnie, i doskonale wszyscy wiedzą, że to Wójt jest gospodarzem gminy, a Radni pomagają 

mu w jej funkcjonowaniu. Radny się dziwi, że Wójt uważa inaczej. 

Wiceprzewodniczacy Jan Fryszkowski uważa, że Radny Dariusz Parszewski powinien przejechać się po 

gminie i zobaczyć jak wyglądają niektóre drogi gminne. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że temat o drogach gminnych porusza już od trzech lat.      
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f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2024 r. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie 

głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2024 r. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

LXII.538.2023. 

Wójt Dariusz Bulski serdecznie podziękował za współtworzenie oraz przyjęcie budżetu gminy na 2024 

rok.  

Ad.25. Sprawy różne. 

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki złożył wyjaśnienia do wypowiedzi Pana Wójta z początku sesji-

dotyczy przekazania agregatu prądotwórczego. Sprostował, że agregat nie został przekazany tylko 

został użyczony Komendzie Miejskiej Straży Pożarnej w Radomiu (Prezes odczytał pismo Komendy 

Miejskiej Straży Pożarnej w Radomiu). Prezes jeszcze raz poinformował, że agregat został użyczony na 

czas nieokreślony, wyjazd był z polecenia Komendanta Miejskiego, a o tym wyjeździe Wójt wiedział. 

 Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pierwsze słyszy o tym, że wiedział o wyjeździe jednostki, a tym 

bardziej kiedy była rozmowa czy można przekazać agregat prądotwórczy Komendzie Miejskiej Straży 

Pożarnej. Pan Wójt jest świadomy tego, że można przekazać wszystko, tylko jak wiemy to on 

odpowiada za majątek gminy, a tym samym również za majątek OSP Ruda Mała. Pan Wójt 

oświadczył, że nie bierze odpowiedzialności za to, że agregat został przekazany na czas nieokreślony. 

Należy pamiętać, że jednostka OSP Ruda Mała nie jest własnością Wójta, ani Prezesa Dariusza 

Bieleckiego należy decydować kolegialnie według pewnych przepisów.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że cały wyjazd jest zarejestrowany, osoby są 

wpisane w zeszyt, pod tym wyjazdem jest wpisane, że jest to wyjazd z agregatem prądotwórczym, 

dodatkowo w tym zeszycie widnieje Wójta podpis z pieczątką. Ten wyjazd był tak zarejestrowany jak 

wyjazd do akcji. Agregat został użyczony nikt nie wiedział, że ten agregat już nie wróci do jednostki. 

Komenda stanęła na wysokości zadania i zakupiła nowy agregat prądotwórczy dla jednostki OSP Ruda 

Mała (agregat jest już w posiadaniu jednostki). Prezes zadeklarował, że będzie prosił o odszukanie 

użyczonego agregatu przez Komendanta Miejskiego Straży Pożarnej w Radomiu.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wyjazd na akcję to jest coś innego, a to że jest użyczony agregat 

to jest zupełnie inna sprawa ponieważ na to nie było zgody. Nie ma protokołu podpisanego 

komisyjnie, że zostaje przekazany majątek gminny. Wójt poprosił Prezesa, aby już nie zachowywał się 

nigdy więcej w taki sposób, z żadną jednostką nie ma problemu, tylko źle się układa współpraca  

z Prezesem OSP Ruda Mała.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że był zadysponowany ze stanowiska 

kierowania, był to wyjazd do akcji. Zapotrzebowanie było na agregat dlatego jednostka go użyczyła. 

Prezes nie miał czasu dzwonić do Wójta i tłumaczyć się z akcji. Tym bardziej Komendant nie 
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poinformował Prezesa, że ten agregat zostanie przekazany gdzieś dalej. Prezes myślał, że ten agregat 

jest potrzebny na doposażenie jednostki na już.  

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że za cały majątek gminy odpowiada Wójt. Radna zapytała czy 

po wezwaniu Komendanta Miejskiego przyjechał Prezes do Pana Wójta z informacją, że był taki 

wyjazd i, że został przekazany agregat? Raczej nie ponieważ Pan Wójt nie miał takiej wiedzy. Gdyby 

nie było zrobionej inwentaryzacji jednostki to do dnia dzisiejszego nikt by nie wiedział o tej sytuacji, 

ponieważ Pan jako Prezes nie poinformował o tym Pana Wójta.  

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że cały wyjazd jest zarejestrowany w zeszycie 

(gdzie auto wyjechało, jacy ludzie, kto przy tym był itd.). Prezes jeszcze raz przypomniał, ze dostał 

polecenie z Komendy Miejskiej. 

Wiceprzewodniczacy Jan Fryszkowski odczytał pismo przekazania agregatu prądotwórczego 

Komendzie Miejskiej. Wiceprzewodniczący uważa, że Pan Prezes OSP powinien zwrócić się z pismem 

do Pana Wójta o zgodę na użyczenie tego agregatu. Według Radnego Prezes powinien się przyznać, 

że źle zrobił. 

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że w trakcie inwentaryzacji poinformował 

osobę z urzędu, że agregat został przekazany Komendzie Miejskiej i są przesłanki, że on może nie 

wrócić do jednostki.  

Radny Paweł Lis poprosił Pana Wójta o przedstawienie postępu prac związanych z budową kanalizacji 

w miejscowości Trablice.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że odbiór odcinka Radomskiego jest już zakończony i rozliczony. 

Pod kątem całej inwestycji zawansowanie prac jest na około 60 %. Według Pana Wójta wszystkie 

parce idą sprawnie, ale ciężko jest powiedzieć, kiedy zostaną do sieci podłączone gospodarstwa 

domowe, najpierw będzie trzeba wykonać test, czy działają wszystkie przepompownie, ale może to 

będzie II lub III kwartał 2024 roku.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że po zatwierdzeniu zmian budżetowych urząd przystąpi 

niezwłocznie do wyłonienia wykonawcy na zamknięcie rozgałęzień, a później przystąpi do rozruchu 

kanalizacji. Mieszkańcy będą ponosili koszt przyłączenia (od budynku do sieci) najlepiej jeśli byłoby to 

robione jednocześnie – wybudowany odcinek sieci kanalizacyjnej i jednoczenie podpięcie budynku. 

Jest wykonane 13 przepompowni, 11 kilometrów sieci, na chwilę obecną czekamy na zmiany 

budżetowe i wyłonienie wykonawcy dalszego odcinka.  

Radny Paweł Lis zapytał czy jak będzie wyłoniony wykonawca to będą przeprowadzone rozmowy z 

nim zanim przejdzie do wykonania odgałęzień, aby przygotował ofertę dla mieszkańców Trablic, aby 

mogli prywatnie z nim współpracować?  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że tak będzie przygotowana.  
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Radny Paweł Lis zapytał czy nie można zrobić wcześniej przesunięć, aby można było ogłosić przetarg? 

Pieniądze będą potrzebne do podpisania umowy, a nie do ogłoszenia przetargu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej Radny Lis ma rację, ale samo ogłoszenie 

przetargu to jest około dwóch – trzech tygodni, dodatkowo cała procedura podpisania umowy to 

kolejne półtora miesiąca. Może w lutym uda się wszystko dograć pod kątem bilansu, a później razem 

to wszystko spiąć.  

Radny Paweł lis zapytał czy zostały jeszcze jakieś środki z tych 15 milionów złotych.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej. 

Radny Paweł Lis poprosił Pana Wójta o zorganizowanie spotkanie mieszkańców Trablic z wykonawcą.  

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak uważa, że jak najbardziej świetlica w Kotarwicach jest potrzebna, 

ale mieszkańcy Romanowa też mają swoje potrzeby i pytają kiedy na Romanowie powstanie plac 

zabaw dla dzieci. Sołtys dodatkowo podsumował pracę kół gospodyń wiejskich z Kotarwic oraz 

Ludwinowa. Zauważył, że można świetlicę w Ludwinowie użyczać kołu gospodyń z Kotarwic. 

Radny Dariusz Parszewski potwierdził, że jak najbardziej ze świetlicy korzystają mieszkańcy  

z Kotarwic. 

 Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poruszył temat nadania ulic w miejscowości Kosów. Sołtys 

zaproponował, aby przy podejmowaniu uchwał w sprawie nazwy ulicy mógł się wypowiedzieć sołtys. 

Została też poruszona sprawa omawianych wcześniej petycji.  

Pan Wójt Dariusz Bulski oraz Wiceprzewodniczacy Jan Fryszkowski złożyli życzenia świąteczne oraz 

noworoczne.          

Ad.26. Zakończenie obrad. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Jan Fryszkowski zamknął LXI.2023 sesję Rady Gminy (godz. 

12:30). 

 

Protokołowała: Oktawia Rozwadowska. 

 

/-/ Jolanta Suligowska 

Wiceprzewodnicząca Rady 

Gminy Kowala 
 

 


